
 

 ییعباس طباطبا دیدکتر س

 یمهندس دانشکدهعضو هیأت علمی بازنشسته 

 2931سال بازنشستگی: 

 

ن شهرستا فیطوا انیدر ممعنوی با نفوذ  یخانواده روحان کیدر  9231در سال  ییعباس طباطبا دیس نجانبیا

 نیر همرا د ییچهارم ابتدا هیآمدم. تا پا ای( از توابع ابوالعباس به دندی)مال س درب یاغملک، در روستاب

  .بردم انیبه پا والعباسدر اب ،یروادهیپ لومتریشش ک یپنجم و ششم را با ط هیپا یروستا گذراندم ول

رکه انار و زدن با ت ،یکان یکشت یاز معلمان به نام آقا یکی مه،یحق ب یشاه مینداشتن ن لیبار به دل کیدارم  ادی به

ردم کیم یو متورم شد. به خانه که آمدم سع یکرد که دو دستم زخم هیبه کف دستان من، چنان مرا تنب

من شد و شب که پدرم از  یناراحت توجهم شانیا یبه مادرم نشان ندهم ول اد،یدستانم را به رغم درد ز

 سییآن روز، پدرم مرا به نزد ر یگفت. فردا شانیبه خانه آمد، مادرم ماجرا را به امذهبی،  غیتبلپایان کار 

رورش آموزش و پ سییاعتراض کرد و ر هینوع تنب نیبه ا تیملک برد و با عصبانآموزش و پرورش باغ

 .دبا چوب را ممنوع کر هیمنطقه، تنب سبخشنامه به مدار یو شهرت پدرم، طمعنوی هم با توجه به نفوذ 

این شهر  یاهرستانیدب نیاز بهتر ،یفاطم میو دکتر کر یدکتر حساب یهارستانیرا در اهواز در دب رستانیدب دوره

 م.ردکیم یزندگ هواز نزد دو برادرمامن بود. در  خوب یرهایاز دب یکی یشوشتر انیگذراندم. مرحوم دکتر محمود



برادرم دکتر  قیبنا به تشو یمشغول شدم ول یملک به معلمدر باغ یمدت گرفتم و پلمیمدرک د 9231سال  در

ت کردم. کنکور شرک یبه تهران رفتم و در کلاسها د،یاز انقلاب توسط ساواک به شهادت رس شیکه پ ییطباطبا

 یارشناسدر دوره ک 9231کردم. در سال یم یزندگ شانیبه تهران آمد، من نزد ا یدوره تخصص یبعدا که برادرم برا

ارشد  یناسدر دوره کارش لیصادامه تح طیشدم و چون شرا رفتهیپذ زیدانشگاه تبر یدانشکده مهندس وستهیارشد پ

 .ببرم انیبه پا تیبا موفق 9233دوره را در سال نیرا داشتم توانستم ا

ندوشن یو دکتر اسلام یالله مطهرتیو آ یعتیارشاد و دکتر شر هینیو تهران با حس زیدر تبر ییدوران دانشجو در

 .در ارتباط بودم اریو شهر

نام داشت، دانشکده فنی در اعتراضات دانشجویی علیه  "دانشگاه آذرآبادگان"در دانشگاه تبریز که در آن زمان 

. البته در آن برهه، گروههای متعدد دانشجویی با مرام و اعتقادات دینی و سیاسی سرآمد و جلودار بود ،رژیم پهلوی

د. من به عنوان متنوعی وجود داشت. از جمله آنها، دانشجویان مسلمان و هواخواه حضرت امام راحل )ره( بودن

یکی از این دانشجویان و به همراه دیگران، هم در زمینه تقویت سواد دینی و کسب اطلاعات مذهبی و هم انجام 

و طی تماس و ارتباط با حسینیه ارشاد در تهران و بعضی شخصیتهای برجسته،  فعالیتهای روشنگرانه، فعال بودیم

 کردیم.ت پیدا میبه جزوات و متن سخنرانیهای مذهبی و سیاسی دس

در قسمت  یهم مدت یکردم. در ژاندارمر یفراوان سپر یهایها و سختیبا دشوار یرا در ژاندارمر یسرباز دوران

 داریسپ یسازخدمت، در شرکت خانه انیپس از پا 9231گذراندم. در سال  یعمران یطرحها یهایو بررس یمهندس

ه تازه فولاد اهواز ک عیدر شرکت صنا یپس از آن، با حقوق نسبتا عال اهواز مشغول به کار شدم. داریدر منطقه سپ

کمتر  یقوقح افتیو البته با در ت،یکارگاه شروع به کار کردم. بعدها نظر به اهم ریشده بود، به عنوان مد سیتاس

اداره  یفن دار معاونتهم عهده یشدم و مدت یآمدم و استخدام رسم یفولاد، به اداره مسکن و شهرساز عیاز صنا

 .شدم

 یکو یواقع در انتها یچمران اهواز که آن زمان در ساختمان دیدانشگاه شه یدانشکده مهندس ازیتوجه به ن با

در وقت  سیالتدرگلستان، قرار داشت، به صورت حق مارستانیجلو ب قایو منازل کارکنان دانشگاه و دق یمهندس

کنم  دانشکده کمک یبعد آموزش تینسبت به تقو ییروهاینبا جذب  دمیبعد از ظهر به آموزش پرداختم و کوش

 .دعوت شدند سیتدر یبرا زادهیو مهندس عل یمانیمهندس سل انیرو، آقا نیاز ا



وقت  سییپور ربه درخواست دکتر عبدالرسول کاظم بنابا توجه به علاقه شدید به تدریس و امور آموزشی و 

 یدار دفتر فنعهده به دانشگاه شهید چمران اهواز منتقل ومسکن و شهرسازی و موافقت وزارتخانه  دانشگاه

 یچمران اهواز ابتدا به عنوان کارشناس استخدام شدم و پس از انجام مصاحبه علم دیدانشگاه شدم. در دانشگاه شه

ارتقا  یه مربرتبکننده به ممصاحبه تهیو موافقت کم یبودم که با حضور در مصاحبه علم یفرد نینخست در تهران،

 .دیصادر گرد میبرا دیجد یو حکم استخدام

 ریمد کسالیو من به مدت  دیمطرح گرد دیشد یدو دانشگاه با اختلاف نظرها کیبرهه، موضوع تفک نیهم در

 یزشکدانشگاه علوم پ سییفاضل ر یدکتر علو یکردم. آقا فهیدو دانشگاه به حل اختلافات انجام وظ یدفتر فن

 .بود

مسئول امور  میسال در قرارگاه صراط مستق کیدر جبهه جنگ، حدود  یسازاز آن، جهت خدمت به امور راه پس

 انیا پات ا،یخاتم الانب یمهندس فروزنده و دکتر بخشنده در قرارگاه مرکز تیریبودم سپس در زمان مد یسازراه

 .در خطوط جبهه بودم یسازمسئول جاده، دو نیجنگ، همراه ا

 یو ادار یمعاون مال ان،یدیدکتر سع استیدانشکده، در زمان ر کی یو ادار یمعاون مال نیاز آن، به عنوان اول پس

 شدم. یدانشکده مهندس

پس از چند سال خدمت در سمت معاونت مالی و اداری دانشکده مهندسی و انتقال و جابه جایی محل دانشکده 

دازی انان، بنا به درخواست ایشان و با توجه به دریافت مجوز راهبه مکان کنونی آن، در دوره ریاست دکتر نادر

دار این معاونت شدم در حالی که آقایان دکتر مرتضی زرگر شوشتری، دکتر معاونت عمرانی برای دانشگاه، عهده

 د.مالی و دانشجویی دانشگاه بودن زاده به ترتیب معاونان آموزشی، اداری ویاد دکتر مرتضی حقیریممویی و زنده

کارهای عمرانی در دانشگاه در آن برهه زیاد بود و من و همکارانم در اجرای طرحهای مصوب عمرانی توفیقاتی 

 داشتیم.

و  بود و با اطمینانتر شده پس از پایان جنگ تحمیلی، شرایط برای فعال کردن ساخت و ساز در دانشگاه آماده

توانستیم در ساخت خوابگاه دانشجویی  ،اعتمادی که مدیریت دانشگاه و ذیحساب وقت دانشگاه به من داشتند

در بلوار گلستان و روبروی ساختمان معاونت دانشجویی، کارها را به پیش ببریم و برای ایمنی در رفت و آمد 

 باز فلزی در اهواز را در همین بلوار و روبروی خوابگاه نصب کنیم.رو و روویان به دانشگاه، اولین پل پیادهدانشج



ساخت ساختمان کنونی دانشکده دامپزشکی، دانشکده تربیت بدنی و مهمتر از همه، تکمیل ساختمان اداره مرکزی 

و  یتوانم از جمله کارهای دفتر فنلومینیومی برای راهروهای آن را میآای و های شیشهدانشگاه و نصب پنچره

 معاونت عمرانی دانشگاه در این برهه برشمارم.

پس از مدتی بنا به ضرورت ادامه تحصیل و دریافت مدرک دکتری در دانشگاه، به فکر ادامه تحصیل افتادم و 

دختر رزند ولی با داشتن پنج ف به دستم رسید هاییمکاتباتی با چند دانشگاه بیرون از کشور انجام دادم و پذیرش

 عملا درس خواندن و زندگی در بیرون از کشور برایم مقدور نبود. ،جوانو پسر 

اندازی کرد و در در همین برهه، آقای دکتر بهبهانی دوره دکتری راه و ترابری را در دانشگاه علم و صنعت راه

 سومین سال پذیرش دانشجو، با تبدیل بورس خارج به داخل، در آن دانشگاه شروع به تحصیل نمودم.

ایان دروس مقطع دکتری، در دوره ریاست دکتر منصور سیاری بنا به خواهش و تاکید ایشان به اهواز پس از پ

داری از این رو، با خانواده به اهواز آمدم و در مدت عهده دار ریاست دانشکده مهندسی شدم.برگشتم و عهده

ساختمان دانشکده موفقیتهایی های آموزشی و نوسازی ریاست دانشکده، در زمینه جذب هیات علمی برای گروه

 دست آوردم.ه ب

مقدم رئیس پس از پایان دوران ریاست دکتر سیاری و پس از آن ریاست کوتاه دکتر بخشنده، دکتر مسعود صفایی

اندازی اندازی مرکز رشد و فناوری دانشگاه که مقدمه لازم برای راهدانشگاه شد و از من دعوت کرد تا در راه

 یقاتی است، با ایشان همکاری کنم.رکهای تحقپارک فناوری و شه

بود که من عملا تاسیس اولین مرکز رشد و فناوری را در استان  9213با توجه به ضرورت این کار، در سال 

ه در دو سولاندازی شده بود، ها راهبرداری از مراکز رشد که در برخی استانخوزستان بر عهده گرفتم و با الگو

اولین مرکز رشد و ساخت اتاقهای کوچک در آن،  مهمانسرای نارنجستان در داخل دانشگاهپشت موجود در 

رای های استان برا دایر کردم. در گام اول، شورایی با حضور کارشناسان و استادان و مدیرانی از دستگاه انخوزست

از این ساختمان داشتند در بازدیدی که مقامات وزارت علوم  بررسی و تایید طرحهای پیشنهادی تشکیل دادم.

 قرار گرفت. خیلی مورد توجه آنان

برای نمونه شایان بیان است که فردی به نام آقای عظیمی با داشتن مدرک دیپلم به مرکز رشد مراجعه کرد و در 

ای مرکز ه، خواهان یاری و استفاده از فرصتحوزه فیزیک و ساخت فلزیاب در عمق زمین با قابلیت تعیین نوع فلز



 و مجری چندیناست ایشان به مرور دامنه کاری خود را گسترش داد و اکنون دارای یک شرکت دانش بنیان  شد.

من حدود دو سال، سرپرست مرکز بودم و پس از آن معاون مرکز،  بوده است. برای سازمانهای صنعتیطرح 

 داریازی پارک در زمان عهدهاندبا تاسیس سه مرکز رشد در استان، امکان راه سرپرستی آن را بر عهده گرفت.

 معاونت عمرانی استانداری، با همکاری دانشگاه صادر گردید.

پس از فراغت از مسئولیت مرکز رشد، فرصت پیدا کردم تا به امور پژوهشی بپردازم لذا توانستم با فرصتی که 

رحهای استانی و ملی شدند و دانشگاه برای مجریان طرح فراهم کرده بود، تعداد زیادی از استادان درگیر انجام ط

 من هم در همین چارچوب توانستم نزدیک به بیست طرح انجام دهم.

پس از انتصاب دکتر حجازی به عنوان استاندار خوزستان از من درخواست کرد که از میان مدیر عاملی سازمان 

 انتخاب کنم. من با بررسیهایآب و برق خوزستان، ریاست منطقه آزاد اروند و معاونت عمرانی استانداری، یکی را 

لازم و شرایط کاری و امکان مفید واقع شدن من در کار، معاونت عمرانی استانداری را برگزیدم و معاون ایشان 

حوزه معاونت عمرانی در استان خوزستان بسیار وسیع و متنوع است و وقت زیادی را از  در استانداری شدم.

ها و به من نشان داد که تعدد جلسات و خواندن و امضا کردن نامه گیرد. تجربهمعاون و مدیران حوزه می

پاسخگویی به تماسهای تلفنی عملا امکان فکر کردن و دقت نظر در انجام تصمیمات را از مدیران گرفته است و 

 تننداشمدیریت دفاتر، نقش مهمی در موفقیت مدیران دارد. فرصت انجام کار مفید را از آنان سلب کرده است. 

ها، تجربه دیگری است که موجب گردید تا نسبت به روزآمد مسئول دفتر آموزش دیده و مسلط بر کار در معاونت

کوشیدم ها و خبرنگاران داشتم و میدر این دوره ارتباط خوبی با رسانه فتردار و مسئول دفترم اقدام کنم.کردن د

های هر هفته، با خبرنگاران شنبهلذا سهلاع مردم برسد. تا بدون اغراق و مبالغه، کارهای انجام شده عمرانی به اط

 کردند. کردند و گزارش تهیه میهای عمرانی بازدید میرفتیم و از طرحبه شهرها و روستاها می

پس از پایان یافتن مامورتم در استانداری، علاقمند به امور پژوهشی برای ارتقای مرتبه علمی خود شدم و کوشیدم 

 ر اجرایی، بیشتر وقت خود را در این زمینه بگذرانم.به دور از امو

از سوی دیگر، بنا به ضرورت و پیگیری امور درمانی همسرم ناچار شدیم برای سکونت به تهران برویم از این 

 رو، تقاضای بازنشستگی نمودم که با آن موافقت گردید.

ر یک دستگاه دولتی یا شرکتهای خصوصی در تهران، رابطه خود را با دانشجویان قدیمی که اکنون هر کدام د

نور هم در امر تدریس و هم در امور پژوهشی و اند، حفظ کردم و مدتی نیز با دانشگاه پیاممشغول کار شده



عنوان کتاب، با موضوع ترافیک و جاده و مدیریت راهها تالیف  93کردم. حدود نامه همکاری میراهنمایی پایان

را که زیر نظر دانشگاه شهید چمران اهواز در طول سنوات استانی و ملی طرح پژوهشی  93نمودم و حدود 

 ساندم.رافزون بر این چند مورد اختراع به ثبت . بردمهای بیرون از دانشگاه داشتم به پایان خدمتی با دستگاه

از همه این موارد که بگذریم، یک فعالیت اجتماعی و عام المنفعه در شهرستان باغملک از سالها پیش شروع 

زایی ایم و هنوز ادامه دارد و مورد رضایت خودم هم هست و آن اداره یک موسسه خیریه با هدف اشتغالکرده

 .ایمتوفیقات خوبی در این باره رسیده برای مددجویان و نیازمندان است و خوشیختانه باید بگویم به

رشد و شاغل ااند و دارای تحصیلات کارشناسیمن دارای چهار دختر و یک پسر هستم که همگی ازدواج کرده

 رایانه و اپلیکیشن هستند. ریزیهای هنری، صنعتی، برنامهدر زمینه


